
Slovo starosty
Píše se rok 2014 a konec volebního období stávající-

ho zastupitelstva a tak přišel čas na zhodnocení práce. 
Jsou věci, které se dají hodnotit kladně, ale jsou i tako-
vé, které se nedaří dle našich představ. Jako kladnou 
stránku práce zastupitelstva hodnotím, že ani během 
dalších čtyřech let jsme nezatížili obec žádným dluhem 
i přes velké množství  vykonané práce. V letech 2006 
až 2010 a 2010 až 2014 byl dodržován harmonogram  
investic, který byl schválen v roce 2008 v programovém 
dokumentu rozvoje obce. Některé investice, jako  park 
v Horních Černůtkách, všesportovní areál v Sověticích, 
byly udělány navíc. Dotace získané z evropských fon-
dů  a krajských dotací v celkové výši přes 7,000.000,- 
Kč v osmiletém období, je známkou obětavosti a píle 
zastupitelstva. Musím konstatovat, že k  získání jaké-
koli dotace předchází dvouletá práce před a  mini-
málně roční administrativa po  obdržené dotaci. Díky 
jednotlivým dotacím bylo možné realizace takových 
investic jako : víceúčelové hřiště, dětské hřiště, oprava 
obecního úřadu, oprava kůlen v Sověticích a Horních 
Černůtkách, parkové úpravy v  Horních Černůtkách, 
rekonstrukce střechy obecního úřadu, rekonstrukce 
komunikace, oprava malé vodní nádrže v  Sověticích, 
oprava hasičské zbrojnice, dostavba Kulturního domu 
v Černůtkách, pořízení projektových dokumentací, vy-
bavení JSDH atd.

Samozřejmě je důležitá i zpětná vazba  formou finanč-
ní kontroly (audit), který probíhá dvakrát ročně kontro-
lou z  krajského úřadu. Kontrolovány bývají  smlouvy, 
úřední deska ( správné vyvěšování dokumentu v sou-
ladu se zákonem 128 o obcích), účetní doklady za celý 
rok, zaúčtování dotací, výběrová řízení atd. Dovoluji si 
říci, že dělat účetnictví obce při zaměstnání je očistec 
a  jestli nám v roce 2006 stačil jeden šanon, tak dnes  
to jsou již čtyři. V  auditorské zprávě je hodnocení A, 
B, C, kdy „A“ je bezchybné, „B“ drobné chyby a „C“ 
je na rozpuštění zastupitelstva. Poděkování  zde patří 
paní Evě Hladíkové, účetní obce, kdy hlavně jejím při-
činěním dostává obec každoročně bezchybné hodno-
cení.

Nikdy není ovšem vše růžové, a  tak nezbývá také  
zmínit velmi důležité věci, které je třeba v  následují-
cím  období řešit. Řeč je například o ochraně obyvatel 
před záplavou, rekonstrukce Petříkova mostu, opravy 
silnic, nepodcenit stavbu R35 a její důsledky plynoucí 
pro obce, dotáhnout nový územní plán obce, připravit 
se na žádost o dotaci a případnou stavbu biologických 
rybníků, řešit bezpečnost chodců směr Sadová výstav-
bou chodníku a  další záměry přinášející efekt obcím, 
ve kterých žijeme. 

Snahou našich vlád již není přínos malé obce, ale 
sdružování do větších celků, popřípadě sloučení obcí. 
Na jednom školení nám bylo řečeno přednášejícím pro-
fesorem, že by po schválení občanského zákoníku ne-
chtěl být ve statutárním orgánu či zastupitelstvu obce. 
Nově totiž neodpovídá za vše starosta s místostaros-
tou, ale každý člen zastupitelstva za  svůj resort. Od-
povědnost zastupitelstva za  řízení jednotlivých úseků  
bude složitější, časové nároky a nároky na vědomosti   
a znalost zákonů se dotkne každého člena. Na druhou 
stranu nedovolme nikomu, aby naše obce připojil k ji-
ným nebo dokonce  k nějakému městu. Za svou oso-
bu musím říci, že práce pro obec je více než náročná 

a po 16 letech v zastupitelstvu již vysilující. Rozhodnutí, 
zda budu ještě pokračovat v práci pro obec jako zastu-
pitel, nebo jako řadový občan, mě teprve čeká. Kdysi 
jsem říkal, že v obecním zastupitelstvu budu maximál-
ně 20 let, pokud mě lidé budou volit a já jim budu mít 
co nabídnout, ale nyní zvažuji, jestli nebude stačit již  
těch odpracovaných 16 let. Po záplavách v roce 2012  
již k tomu mnoho nechybělo. Věřím, že v obou obcích  
jsou lidé, kteří jsou schopni je vést dál a život v nich  je 
pro ně srdcová záležitost, stejně jako pro stávající čle-
ny. Představa, že být starostou či zastupitelem, zabere  
dvě hodiny týdně, je mylná, ale kdysi jsem si to také 
myslel. Dnes to jsou desítky hodin práce týdně, kte-
ré nejdou odložit na příště, o kterých nelze říci, že ne-
jsou  třeba. Agendy jako CZECH POINT, RUAN, datové 
schránky, hlášení o  odpadech, hlášení o  vypouštění 
odpadních vod, český statistický úřad, stránky obce, 
životní prostředí, odpady, atd., jsou nedílnou součástí 
dění dnešních úřadů. Právě proto nabádám  k odpo-
vědnosti a rozmyslu, zda chci být zastupitelem proto, 
abych mohl pouze říkat svůj názor a nebo proto, abych  
obětoval čtyři roky volného času pro obec. Změna na-
stane úplně ve všem a pro všechny zastupitele, většina  
agend se bude řešit elektronicky a každá komise bude 
odpovídat za  svůj resort, (stavební komise-stavební 
zákon, finanční  a  kontrolní komise- občanský záko-
ník).  Změny nastanou pro místostarosty, kdy veškerá  
konverzace s  úřady bude probíhat doporučeně přes  
datové schránky elektronicky podepsané, evidence 
obyvatel, domů a volby budou řešeny přes RUAN atd, 
atd. Nevyhne se navýšení povinností ani pro starosty. 
Agenda a  byrokracie roste závratným tempem. Mys-
lím, že časem dojde i na práci na poloviční úvazek pro  
někoho ze zastupitelstva, nebo vedení účetnictví. Za-
tím se snažíme zvládat vše při práci a tak by se mělo 
k tomu přistupovat i nadále, pokud to bude jen trochu 
možné.

Toto je jen malý výklad změn, které se valí do jednot-
livých obcí a já doufám, že i přesto všechno dokážeme 
dát dohromady zastupitelstvo se srdíčkem pro obec 
na správném místě.

Na  závěr patří poděkování zastupitelům za  práci 
a obětavost pro obě naše obce. Nelze opomenout dva 
stěžejní spolky registrované v  naší obci a  to je SDH 
Sovětice a Klub přátel koní a turistiky Horní Černůtky, 
bez kterých by jednak obec nežila a  také by nezářila 
čistotou. Pochvala také míří za panem Festou a panem 
Slezákem za perfektní údržbu našich obcí.

 Aleš Krátký

Zpravodaj
Sově tice a Horní Černůtky



Kultura v obci
V obci se probudil život……. Žádného zastupitele ne-

těší práce, pokud to nemá pro koho dělat a  zároveň 
žádný člen spolku nebude pracovat pro obec , od které 
nebude cítit podporu.

Jako malý kluk si pamatuji na dětský den a čaroděj-
nice, jako starší jsem se zúčastňoval také pořádaných 
plesů, karnevalů. Čas pomalu plynul…… Sál v hostinci 
byl zrušen, tím pádem nebyl ples, nebyl karneval. Val-
ná většina zastupitelů ovšem chce, aby obec žila a aby 
se „něco dělo“, jak pro děti, tak pro dospělé. V dnešní 
době je kulturních akcí víc, ale ne dost (ples, karneval, 
čarodějnice, hasičská soutěž, volejbal, nohejbal, posví-
censká zábava, dětský den, trojboj a další).

Pořádají se drobné akce, ale za  sebou máme také  
akci celostátní. Kladně se dá hodnotit loňský 24. srpen. 
Co že se to stalo? Odpoledne probíhal dětský den, 
po něm bylo divadlo, ale tím nic neskončilo. Na řadu 
přišel křest kalendáře našich žen – hasiček, který pro-
vedla kapela „ Na vlastní uši band“ v tomto obsazení:  
Andy Saidl, Pepa Klíma, Pavel Půta. Pokud vše dob-
ře dopadne, tak letos je přivítáme znovu i s překvape-
ním. Celý večer ukončila posvícenská zábava, na které 
k tanci a poslechu zahrála kapela „NOTA BENE“ s na-
šimi již starými známými – Honzou, Bobanem a Maruš-
kou. 

Myslíme si, že i v těchto činnostech by se mělo po-
kračovat. Je totiž třeba vést i naše děti ke kultuře, spor-
tu a  kolektivnímu duchu, aby v budoucnu nebyla ves-
nice prázdná a všechny neseděly doma u počítačů, bez 
zájmu o své okolí. Tím by vše  ztrácelo absolutní smysl. 
Více prozradí fotografie. Toto je jen část činností, do-
plňuje jí perfektně KPKT Horní Černůtky (více v článku 
paní Hladíkové).

Neolitická plastika kance ze Sovětic
U příležitosti výstavby rozsáhlého skladu pohonných  

hmot n.p.Benzina, zde byl v  letech 1985 až 1987 pro-
váděn záchranný výzkum, nejen v prostoru staveniště 
, ale především na trase přístupové komunikace  pro-
cházející katastry údolí. Během výzkumu byly zachy-
ceny doklady osídlení od  staršího stupně neolitu až  
po raný středověk.

Místo nálezu tvoří dnes pole „U Skalky“ v k. ú. So-
větice. Zde byl ve dnech 10. a 14. září 1987 prokopán  
nenápadný objekt , ležící přímo na mechanicky skryté 
ploše stavby. Prováděná skrývka těžkým buldozerem, 
skrývala 9 atypických zlomků keramických nádob , 
úlomků bělavého jednozrnného pískovce s ohlazenými 
ploškami. Posledním nálezem byla terakotová plastika  
kance 15 cm dlouhá a 6 cm vysoká.

Kult kance má v některých svých doložených podo-
bách pro nás již nezvyklý agrární charakter. Jsou jím 
zprávy „ o obilné svini“ a ve spojitosti s zemědělskými 
kulty plodnosti a rituály napojenými na sklizeň a výmlat 
obilí. Lze jen litovat, že nálezové okolnosti neumožnily 
kvalitněji zhodnotit ocasní partii plastiky, protože právě 
prasečí ocas hrál, dle všeho v rámci zvykosloví klíčo-
vou roli. Zde je možno pouze upozornit na  další ná-
padnou shodu mezi vazbou zmiňovanou J.G. Fraserem 
na očekávanou velikost budoucí úrody a ocasem kon-
zumovaného vepře na jedné straně a iránským reliéfem 
oběti býka, jemuž z ocasu vyráží obilné klasy. 

Keramická plastika ze Sovětic by tak mohla být, přes 
veškeré možné výhrady k  časoprostorovým vzdále-
nostem, přípustným dokladem přenosu kultu spojené-
ho s novými agrotechnologiemi stejně dobře, jako jsou 
pozdější novodobá národopisná pozorování svědec-
tvím jeho životnosti.

Unikátnost tohoto nálezu je,že se jedná o zoomorfní  
sošku, která je vyrobena z páleného plaveného materi-
álu. Povrch je šedavý, hlazený. Síla stěn je 4-6 mm. Ce-
lému zvířeti dominuje velká pečlivě modelovaná hlava  
s širokou tlamou a hrotitým rypákem. Oči jsou nazna-
čeny kulatými vpichy. Uši v podobě oblých výstupků,  
perforovány kruhovými otvory.

Interpretace nálezu vychází z  poznatků, že kanec 
byl symbolem, který se nachází již v sakrálních moti-
vech svatyní nejstarších neolitických center Blízkého 
Východu. Objevuje se zde společně s kozlem a ženou 
ve spojení s kultem plodnosti.

Tento unikátní nález keramické zoomorfní sošky tedy 
náleží do  neolitické kultury s  vypíchanou keramikou  
z  5. – 6. tisíciletí př.n.l. a byl nalezen při archeologic-
kém výzkumu na katastru obce Sovětice.

PhDr.Jiří  Kalferst
Muzeum východních Čech

Hradec Králové

Plánované kulturní a sportovní akce:
30. duben od 17 hodin – slet čarodějnic v Sověticích 
a Horních Černůtkách

3. květen od  8 hodin – Okrsková soutěž kanonýra 
Jabůrka

17. květen od cca 14 hodin – Hudebně divadelní fes-
tival Horní Černůtky

24.květen zájezd do  Nepolis – Akce vítěze vesnice 
roku 2010 + vystoupení Soviček

7. červen od 8 hodin – volejbalový turnaj Sovětice

14.červen (čas bude upřesněn) – Den koní v Horních 
Černůtkách

21. červen od  8 hodin – Pohár starosty v  Sadové 
(SDH Sovětice)

23. srpen od 14 hodin – dětský den +divadlo+ kon-
cert Na vlastní uši band + posvícenská zábava aneb 
den plný zábavy v Sověticích

13.září – nohejbalový turnaj v Sověticích 

27.září – Hubertova jízda v Horních Černůtkách

Říjen – drakiáda Sovětice a Horní Černůtky

Listopad - trojboj dvojic

Doplněné termíny a akce naleznete na stránkách 
www.sovetice.cz a www.hornicernutky.cz

Narodili se: 2012-2014
Cyrankowski Robin
Čihalová Terezie
Dušek Antonín
Klikarová Laura
Pečová Nela
Postupa Dominik
Valentová Karolína
Valentová Kateřina
Lukáš Dušek

Opustili nás v letech 2012 - 1.1.2014
Horvátová Vlasta
Hypius Jaroslav
Kadeřávek Jan
Krátký Josef
Kuldan Václav

Odpady
Po delší době se opět vrací zpravodaj a v něm kapito-

la odpady. Myslím, že všichni již máme přehled o tom, 
kam s odpady, co se s nimi dále děje a co vzniká, po-
kud s odpady nakládáme jinak, než jak bychom měli 
-  nedokonalým domácím spalováním odpadů. Pokud 
potřebujete nějaké věci oživit, můžete se podívat na in-
ternetových stránkách obce na předešlá vydání zpra-
vodaje.

V tomto čísle připomene některé důležité informace 
týkající se nakládání s odpady v našich obcích:

Směsný komunální odpad sváží firma Marius Peder-
sen a.s. – svozový kalendář je k dispozici na interneto-
vých stránkách obce a byl zaslán do každé domácnosti.

Sběrná hnízda (Sovětice a Horní Černůtky) – otevřena 
vždy v  sobotu od 10:00 do 10:30 hodin v Sověticích 
a nepřetržitě na klíč v Černůtkách.  Možnost odevzdat 
plasty, sklo a železo.

Svoz nebezpečného odpadu – 2x ročně (jaro, pod-
zim) – občané jsou vždy předem informováni o svozu 
nebezpečného odpadu. První svoz bude 3.5.2014

Připomínáme občanům nutnost zaplatit popla-
tek za  komunální odpad, splatnost poplatku je 
do 31. 1. 2014!!!

A  nezapomeňte Třiďte odpad!!! Nespalujte doma 
směsný komunální odpad, ale dávejte ho do popelnice 
– chráníte tím zdraví svoje a svých dětí a samozřejmě 
chráníte životní prostředí.

Plánované akce pro rok 2014 
V letošním roce se bude větší pracovní vytížení sou-

středit do první poloviny roku. Důvodem je to, že tento 
rok je rokem volebním a během tohoto období se nelze 
pouštět do  nějakých zásadních prací a  již  vůbec ne 
do  žádostí o  dotace. Na  takovou rozpracovanost  je 
nutné absolutní soustředění a hlavně nesmí dojít k ča-
sovému skluzu, což během volebního období není 
možné. Je ovšem několik prací, které budou během 
prvního pololetí řešeny. 

Tak například :
•povodňový mostek za obcí Sovětice,
•stavební povolení Petříkův most, 
•oprava vjezdů – etapa 2014 Horní Černůtky, 
•prostranství za autobusovou zastávkou Sovětice,
•zvonička  Horní Černůtky,
•pergola Sovětice u víceúčelového hřiště,
•opravy pomníků Sovětice a Horní Černůtky
•a další drobné akce.
V  letošním roce přihlásíme naše obce do 20. roční-

ku soutěže „Vesnice roku“ a to po dvouleté přestávce. 
V předchozích letech naše obce získaly „Bílou stuhu“  
za práci s mládeží a  „Oranžovou stuhu za spolupráci 
se zemědělským subjektem. Dotace za  tato umístě-
ní putovaly na  opravy obecních kůlen a  rekonstrukci 
střechy. Velký podíl na získaných dotacích mají spolky 
SDH Sovětice a KPKT Horní Černůtky. Za spolupráci 
se zemědělským subjektem získala obec také třetí mís-
to v celostátním kole již výše zmíněné soutěže.

Aleš Krátký



SDH Sovětice dnes……..
Současnost ovšem není jediná činnost….. Tak trochu  

se SDH Sovětice pouští i do historie a to nákupem 100 
let staré koňské stříkačky, na které nyní pracuje  spous-
ta členů SDH a také dobrovolníků. Doufáme, že se prá-
ce podaří a v červnu letošního roku budeme moci před-
stavit nového člena našeho sboru na Poháru starosty 
obce v Sadové, která je stejně jako obec Hněvčeves,  
naším spřízněným partnerem. A jak vůbec vznikl tento 
nápad? Je to dané i činností a pestrostí SDH Sovětice. 
Práce s mládeží je na vysoké úrovni, do činnosti se ak-
tivně zapojují muži, ženy, ale dnes i „stará garda“.

……. A  jelikož má SDH ve  vlastnictví CAS 25, do-
dávkové vozidlo, historickou stříkačku Stratílek, moto-
rové stříkačky PS 12,15,8 a 2, věděli jsme, že do sbírky 
nám chybí pouze ruční koňská stříkačka, se kterou naši 
předkové krotili ohnivé jazyky. Na  internetu se jedna 
objevila a  prodejcem bylo SDH Obrubce. Po  návrhu 
na schůzi byl nákup jednohlasně schválen a  tak zbý-
valo jediné a sice, sehnat finanční prostředky. To trvalo 
pouhý týden, jelikož v řadách hasičů se našli sponzoři, 
kteří finanční stránku zabezpečili. A další sponzoři se 
hlásí, aby pomohli s renovací. Na hotové koňce bude 
štítek se jmény všech, kdo se zasloužili o  její rekon-
strukci. Tato koňská stříkačka byla vyrobena v  roce 
1913.

Co se týče výjezdové jednotky: V tomto roce nezahá-
leli ani hasiči z výjezdové jednotky. Vlastním přičiněním 
za práci mimo katastr obce a pomoci při loňských po-
vodních, získali dotaci z KÚ v hodnotě 105 000 Kč, kte-
rá je použita na vybavení JSDH Sovětice a to v ústroji, 
který splňuje přísné normy.

Další dotace, se kterou byl Sbor dobrovolných hasičů 
v Sověticích úspěšný, byla dotace podaná přes MAS  
Hradecký venkov na SZIF, kde bylo požádáno o věc-
né vybavení v hodnotě cca 300 000,- Kč a projekt se 
mohl připravit k  realizaci. Řešením tohoto projektu je 
materiálové vybavení na splnění norem pro zásahy JPO 
III.  Nově získá jednotka 4 dýchací přístroje, 8 přileb, 2 
protipovodňové stěny, 2 mobilní a 2 kapesní radiosta-
nice, 1 elektrocentrálu a 1 plovoucí čerpadlo. Dotace 
na tento projekt je 80% nákladů.

Závěrem snad říci jediné, SDH Sovětice má 100 čle-
nů + 45 dětí a spoustu příznivců. Ve výjezdové jednot-
ce je střídavě 12 proškolených hasičů z toho 3 velite-
lé, 3  strojníci, 9  nositelů dýchací techniky, 2  členové 
na motorové pily. SDH Sovětice je jeden z nejlépe hod-
nocených sborů pro svoji pestrost, což deklaruje přes 
6500 odpracovaných hodin v roce 2013.

Co muže SDH nabídnout? Nadále chránit Váš maje-
tek před živelnými událostmi v rámci možností. Vycho-
vávat děti a i nadále pomáhat v kolektivu jeden druhé-
mu a být skvělou partou, která táhne za jeden provaz, 
udržovat pořádek v obci a pořádat sportovní a kulturní 
akce i v roce 2014.

Výbor SDH Sovětice

Sovičky mají stále plné ruce práce
V posledním čísle zpravodaje jsme Vás zvali na celo-

státní festival přípravek, který se konal dne 18.9.2011 
u  nás v  Sověticích. Po  celý den nám nádherně svíti-
lo sluníčko. Účast byla opravdu veliká. A sklidili jsme 
i kladný ohlas jak od zúčastněných sborů, tak i od lidi-
ček, kteří se přijeli podívat jen jako diváci. Díky všem, 
kteří přispěli pomocnou rukou jak při přípravě, tak při 
samotné akci jsme si náš velký den moc hezky užili.

Rok 2011 byl pro nás všechny hodně náročným, ale 
velmi úspěšným rokem. Jen pár dní před festivalem se 
naše nejmenší Sovičky představili na  VII. Mistrovství 
světa v požárním sportu, který se konal v Německém 
městě Cottbus. Svým vystoupením „Hoří nám dome-
ček“ zahajovali za bouřlivého aplausu a povzbuzování 
4,5 tisíci diváků poslední finálové závody, kde náš ná-
rodní tým z České republiky ten den obsadil 1. místo 
v královském disciplíně – požárním útoku a také dosáhl 
světového rekordu s časem 25,58. V celkové hodnoce-
ní mistrovství světa skončilo České družstvo na krás-
ném 4. místě. Pro nás všechny to byl však úžasný záži-
tek, na který budeme hodně dlouho vzpomínat. 

V roce 2012 nás čekal další nemalý úspěch a to vítěz-
ství v celostátní soutěži „Dávají za nás ruku do ohně“ 
vyhlášené Ministerstvem vnitra generálního ředitel-
ství Hasičského záchranného sboru České republiky. 
Soutěž jsme vyhráli s naším zfilmovaným vystoupením 
„Hasičská pohádka o veliké řepě“. Pro odměnu jsme si 
jeli na slavnostní vyhlášení do Zbirohu, které se konalo 
8. 9. 2012 v  rámci II. Ročníku Zbirožského Tatrování 
v  areálu hasičského muzea. Opět nám počasí přálo 
a po celý den nám krásně svítilo sluníčko. Program byl 
vskutku nabitý, že jsme ani vše nestihli projít. 

Roku 2013 se o naše největší úspěchy zasloužili star-
ší děti v  celostátní hře Plamen. Ml. žáci si dokonce 
v jarním kole obhájili své třetí místo z podzimního kola 
závodu v požární všestrannosti, které se konalo opět 
u nás na domácí půdě, tentokráte v Horních Černůt-
kách. A skončilo tak v celkovém hodnocení celostátní 
hry Plamen na krásném třetím místě v Královehradec-
kém okrese. 

V předešlých odstavcích jsem jmenovala především 
naše největší úspěchy za  poslední tři roky. Sovičky 
však nezahálí a  pilně se od  jara do  podzimu víkend, 
co víkend zúčastňují nejrůznějších soutěží a kulturních 
akcí, kde předvádějí svůj um. Své úspěchy mají oprav-
du zasloužené. 

V  letošním roce máme za  sebou už první soutěž 
v Nechanicích. Sezónu jsme zahájili úspěšně krásným 
3. místem v kategorii ml. žáci. V květnu nás čeká jar-
ní kolo hry Plamen. Jsme zvědaví, zda se nám podaří 
opět uhájit naše třetí místo z podzimního kola, či zda 
budeme ještě lepší. Přípravku koncem srpna čeká opět 
výlet k  našim zahraničním sousedům do Německého 
Lutherstadt Wittenbergu na  Bundescup v  požárním 
sportu, kde opět budou mít možnost ukázat svůj um.

Závěrem bych chtěla poděkovat všem za velkou pod-
poru, bez které bychom naši práci nemohli dělat a bez 
které bychom nemohli dosahovat ani takových výsled-
ků.

autor: Simona Rudavská
 

Obec a povodně
Každý rok je pravděpodobnější, že nás bude obchá-

zet noční můra v  podobě lokálních záplav a  bojovat 
s tímto živlem a správně se rozhodnout je velmi složité.  
V novém územním plánu obce si již pohráváme s my-
šlenkou suchých poldrů nad obcí, což ovšem nezna-
mená záchranu. Vše se totiž odvíjí od toho kolik vody 
spadne na 1m2 a jestli se budou takové deště opakovat 
v krátkém sledu za sebou.

Důležitá je také pomoc sousedská, která byla dlouho 
diskutovaná, jak v obci, tak mezi jednotkami, které úpl-
ně zadarmo pracovaly na dvorech a v domech posti-
žených občanů. Někteří občané upozorňovali na  fakt,  
že jsou lidé, které první povodeň postihla a  využívali 
pomoc jiných a  ti se při další povodni, kterou neby-
li postiženy, ani nesnažili pomoci těm, kteří to zrovna 
potřebovali. 

Osobně si velmi vážíme občanů, kteří i přes zaplave-
ný sklep, stodolu, zahradu, šli pomáhat tam, kde voda 
vzala veškeré vybavení potřebné k  bydlení. Zároveň 
snad není třeba komentář k obyvatelům kouřícím před 
svým obydlím v momentě, kdy na jejich dvoře uklízeli 
bahno hasiči z Račic a to bez náznaku jakkoli pomo-
ci. Na  druhou stranu poděkování a  obdiv patří všem 
z rodiny pana Peča, kteří i přes vyplavený vlastní dům 
přišli, aby pomáhali dalším. To si zaslouží uznání.

Počasí si nevybírá a pokud panuje názor, že povodeň 
se nevrátí, je to chyba. Podzim trvá do prosince, jaro 
v  lednu, mráz v květnu, to jsou ukazatelé přírody a ty 
nám dávají signál o tom, v jakém stavu se naše atmo-
sféra nachází. Ani výborné vybavení hasičů a obětování 
vlastního volného času pro pomoc Vám, občanům, ne-
znamenají zázrak.

Naučme se pomáhat jeden druhému, byť jen tře-
ba  podáním sklenice vody k napití. Nikdy totiž nemů-
žeme vědět, kdy budeme pomoc toho druhého potře-
bovat také.

SDH Sovětice



KLUB PŘÁTEL KONÍ a TURISTIKY 
HORNÍ ČERNŮTKY – činnost v roce 2013

Tak jako každoročně nám začátek roku připomněli Tři 
králové, kteří velmi radostně a s koledou na rtech na-
vštívili naše domovy a všechny nás moc potěšili. Ten-
tokrát v podání Terezky, Johanky a Patrika.

To byl pouze počátek činností našeho klubu v  roce 
2013.

Další velmi zdařilou akcí byla pravá česká zabíjačka, 
a to 16.2.2013. Voňavé pochutiny ovárek, guláš, jitrnič-
ky, prejt i kroupy, tak právě to přilákalo do našeho klubu 
mnoho hostí.  Ale nebyly to jen dobroty, které zlákaly.  
Možná, že ještě větší lákadlo byla „Cimbálovka“ z Mo-
ravy, která od samého rána dodávala naší zabíjačce ten 
správný šmrnc. O tuto zábavu se postarali Katka a Petr 
Škráčkovi, kteří k nám do Černůtek kamarády z Mora-
vy zlákali. A spokojenost pak byla na obou stranách. 
Místní se moc dobře pobavili a Moraváci zažili Pravou 
českou zabíjačku.

Během roku také náš klub přátel turistiky zorganizo-
val a uskutečnil četná turistická putování, která nás za-
vedla do různých koutů naší krásné české přírody.  Byl 
to například přechod Zvičiny, Adršpach, Kozákov, Kra-
ví hora, Kuks a Braunův Betlém, Krkonošská vyhlídka 
či Podtrosecká údolí. Nebo také pouze naše nejbližší 
okolí, které opravdu mnozí z nás navštívili poprvé.

Klub přátel koní již od  svého založení pořádá kaž-
doročně jarní Den koní-soutěže spřežení a  podzim-
ní Hubertovu jízdu. Tak tomu bylo i  letos. 15. června 
se k nám do Černůtek sjeli příznivci soutěží spřežení 
a bylo na co koukat. Počasí bylo opravdu krásné a den 
se moc vydařil. Větší oblibu u diváků má ale podzimní 
Hubertova jízda, jejíž již 6. ročník se uskutečnil 28.září 
2013. Tentokrát se sjelo 38 sedlových koní a 12 kočá-
rových spřežení. Je to parádní přehlídka koní, kočárů. 
Ač to ještě ve čtvrtek před dnem „D“ vypadalo, že ten-
tokrát nás počasí vypeče, opak byl ale pravdou. Tak 
jako zatím pokaždé počasí vyšlo na jedničku a opět při-
lákalo k nám do Černůtek mnoho milovníků koní. Těm-
to dvěma velkým akcím ještě předcházelo březnové 
setkání koňáků u nás v klubovně, kdy se krom promí-
tání různých koňských akcí-i těch z Černůtek- povídá 
a povídá. O čem? No přece zase o koních.

Ani kultura nám není cizí. O  největší kulturní akci 
v  Černůtkách se zasloužili Ema a  Josef Zámečníko-
vi. A to se svými svěřenci ze Základní umělecké školy 
Střezina v Hradci Králové. Hudební skupiny-ty má pod 
palcem Josef Z.- svou hudbou a zpěvem jindy poklid-
nou vesničku náležitě oživily. Jedním z učinkujích byl 
také místní Vojta Škráček.  Dále Obzor českých paní 
a dívek a Strana mírného přerodu uvedla melodrama-
tický opus o Jaroslavu Haškovi „Chlapec s buclatýma 
rukama“. A to pod vedením Emy Zámečníkové.  Bylo to 
velmi povedené, velmi vtipné představení. Počasí vše 
ještě umocnilo, takže nádherné sobotní odpoledne.                                                                                                                    
Mezi kulturní akce se dá jistě zařadit i každoroční roz-
svěcení Vánočního stromu na 1. Adventní neděli, kdy 
hrajeme a zpíváme vánoční koledy, popíjíme svařáček 
a  ladíme se na dobu Vánoční, dobu Adventu. U stro-
mečku se scházíme ještě na  Štědrý den odpoledne, 
kdy opět hrajeme a zpíváme vánoční koledy.

A  co děláme pro ženy? Každoročně se scházíme 
8. března, abychom společně oslavili svátek všech 
žen MDŽ.  Krátké, vtipné vystoupení připravily Zdena 
a Jolana tentokrát jako mladé pionýrky . „Zadáno pro 
ženy“ – to byl sobotní podvečer 30.listopadu. Tentokrát 
na téma „Zdravá výživa“. A to bylo asi to, co ženy dost 
zajímá. Sešlo se nás opravdu hodně. Některé dámy vy-
užily možnosti nechat si provést analýzu tělesné kondi-
ce na přístroji TANITA.

Ani děti nezůstávají stranou dění v  Černůtkách. 
Účastní se téměř všech akcí a všech setkání i turistic-
kých výšlapů. Ale takovou hlavní akcí pro děti je pod-
zimní Drakiáda a Dlabání dýní. Obojí probíhá koncem 
října každého roku. A  jaký byl ten letošní? Slunečný 
a  teplý. Vítr sice moc nefoukal, ale to nás neodradilo 
a mnoho draků jsme donutili, aby se nad námi prohá-
něly po obloze. A po návratu nás již čekala hromada 
dýní. Všichni se s  chutí pustili do  jejich vyřezávání. 
A  výsledek jsme mohli vidět hned po  setmění, kdy 
vyřezané osvícené dýně zdobily náš park. A  to ne-
jen ten dnešní večer, ale ještě mnoho večerů dalších.                                                                     
Mikuláš – ten také k  našim dětem chodí každoročně 
a  aby je nemusel hledat a  rušit ve  svých domovech, 
děti se vždy sejdou v klubovně a tam na Mikuláše če-
kají. V Černůtkách jsou asi samé hodné děti, protože 
každé z nich dostane malý balíček sladkostí.

Ani práce nám není cizí. Jarního úklidu obce se účast-
nilo hned několik občanů. A protože to byla akce ne 
dopředu plánovaná, ale na poslední chvíli, byli někteří 
z nás ochotni přehodnotit svůj plán a úklidu se zúčast-
nit. K  jarnímu úklidu patří i  generální úklid Kulturního 
domu. Velké poděkování patří Davidu Festovi, který 
v sezóně seče travnaté plochy v obci . Všichni víme, že 
naše vesnička je moc krásná a jsme za to rádi.

Na výroční členské schůzi, která se tentokrát konala 
v  Restauraci U  Matoušků v  Hořicích, jsme zhodnotili 
uplynulý rok jako velmi zdařilý. Přijali jsme nové čle-
ny a  přislíbili si v  roce 2014 opět uskutečnit zdařilá 
setkání, akce koňáků, turistů, kulturní vystoupení…..                                      
Úplně poslední akcí v roce bývá předsilvestrovské se-
tkání. Tam si plně uvědomíme, že rok je opět u konce. 
Připravíme si dobrou mňamku a dobře se pobavíme.

Za KPKT Eva Hladíková



Co říci závěrem……  Na  místě je možná zmínka 
o udržování obou obcí v čistotě a pořádku, ale nejen 
jich. Tím je samozřejmě myšlen celý  katastr našich 
obcí. Velkou ukázkou nezodpovědnosti je skládkování 
v  lesích. Proti tomuto nešvaru je potřeba vytáhnout 
do  boje a  v  případě, že se podaří viníka odhalit, 
naúčtovat mu 20 000 Kč pokutu dle vyhlášky a dalších 
několik desítek tisíc Kč od životního prostředí.

Zastupitelstvo obce prosí občany o  úklid v  jarních 
dnech kolem svých plotů a domů, aby lidé, kteří našimi 
obcemi projíždějí, odváželi si jen ty krásné zážitky.  
Jsme potěšeni, že je spousta občanů, kteří tento názor 
zastávají a snaží se o úklid i mimo své domovy.

Brigáda obce Sovětice a Horní Černůtky
Každý rok se vyhlašuje brigáda v  obcích. Termíny  

budou upřesněny, ale pro obec Sovětice je předběžný 
termín 8.5.2014 nebo 11.5.2014, čas bude ještě 
upřesněn. Ženy si s  sebou přinesou: hrábě, štětky 
na  nátěr, mycí prostředky a  muži: lopaty, kolečka, 
motyky.

Během měsíce května bude vydán „Almanach“  
obce Sovětice a  Horní Černůtky, ve  kterém budou 
spousty informací, historie, kultury a bude sloužit jako 
propagační materiál zmíněných obcí.

Na zpravodaji spolupracovali:
Aleš Krátký, Simona Rudavská, Věrka Ondráčková, 
Ondřej Hladík, Eva Hladíková, Eva Krátká, Muzeum 
Hradec Králové

Grafika a tisk zpravodaje fa.Remarque 
Náklad 200 výtisků. Neprodejné.

Info: www.sovetice.cz, www.hornicernutky.cz


